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Tisza szózata.
A hónapók óta vergődő, kátyúba 

rekedt, tehetetlen magyar kormány
politika segitségkiáltásaira visszhang 
érkezett. Tisza István gróf, a többség 
vezére kompromisszumot és koncen
trációt ajánlott a. nemzeti erők egye
sítésére, kompromisszumot a választó
jogban és az erők olyan összemükö- 
dését, a melynek mindenek felett való 
sikere kedvéért hajlandó ő maga is, 
pártja is áldozatokat hozni. S termé
szetesen ellenfeleitől is áldozatokat 
kíván.

Politikában a beszéd rendszerint 
futóhomok, a melyre nem lehet építeni. 
A koalíció meg éppen olyan szóha
lomra. akarta alapozni a jövendőért 
verekedő magyar nép életét, a mely 
abban a pillanatban omlott szét, a 
mikor léha Ígéretek és félcselekvések 
habarcsával öntötte le. Tisza Istvánról 
még leggyülölködőbb ellenségei sem 
mondhatták soha, hogy Ígéretekben 
könnyelmű s tettekben megáll a fél
úton. Egy ígérgetésben fukar, meg
fontoltan beszélő és cselekvő politikus 
megnyilatkozása a mit mondott : ko
molyan, becsületesen, hátsó gondolat 
nélkül helyezkedett Tisza a nemzeti 
hadsereg egyedül lehetséges álláspont
jára, hadat izenvén minden generá
lisnak, osztráknak, csehnek, a kik a 
magyar nemzetet a királyával való 
békés összemüködésben és egyetértés
ben megzavarni és ezt a legdicsőbben 
harcoló, szenvedő, vérző népet még 
attól a kevés eredménytől is elütni 
akarják, a mit önállóságának katonai 
téren való kiépítése jelent.

Wekerle a képviselőházban és 
Tisza a munkapárti klubban ugyanazt 
mondotta : a király a hadseregkérdés
ben velünk magyarokkal tart,,, sőt a 
nemzeti reformok egyenesen Őfelsége 
kezdésére vezethetők vissza.

Az önálló hadsereg követelésének 
tehát ebben a parlamentben többsége 
van. A mai mostoha viszonyok közt 
csak az a vigasztaló, hogy sok évti
zedes átkos pártharc és személyi tor
zsalkodás után a magyar törvény ho
zás a nemzeti hadsereg követelését 
harsogja erőteljesen és elszántan Bécs 
felé, hűségben királyához és egyetér
tésben vele.

*= Csikvármegye főispánja a f. hó 21-iki 
törvényhatósági közgyűlésen tartott elnöki meg
nyitójában kijelentette, hogy a „Gyergyó“ egyik 
januári számában közölt, Széli József kormány
biztosnak tulajdonított ama kijelentést, miszerint 
a hadikárok bevallása néhol ildomtalan és szé
gyenletes volt, a kormánybiztos nem tette meg.

Eltekintve attól, hogy a főispán ur a 
kormánybiztosi helyreigazítást helytelenül ad- 
resszálta, a dolog idáig rendben volna. Mert 
bár a „Gyergyó“ nem ugyan januárban, hanem 
mult évi november 25-iki számában közölte, 
mint a hadikárosult közönséget érdeklő cikket 
Dr. T. S.-nek Széli Józseí erdélyi kormány
biztossal folytatott beszélgetését, de ezt a forrás 
megnevezésével tette. így hát a helyreigazítást 
is egyszerűbb lett volna a hir forrásához, a 
„Csíki Lapok“-hoz intézni.

De hát ez nem lényeges.
Regisztráljuk, hogy a főispáni kijelentés 

szerint Széli József erdélyrészi kormánybiztos 

az „ildomtalan“ és „szégyenletes“ kifejezéseket 
nem használta; a valótlan közlésért azon
ban a felelősség Dr. T. S.-t terheli.

De a mód ellen, ahogy a főispán hivatalos 
kijelentését tette, ama szék iránti köteles tiszte
letből, mellyel mindnyájan tartozunk Csikvár- 
megye elnöki székének, a leghatározottabban 
tiltakoznunk kell. A főispán komoly kijelen
tésében jónak látta a „Gyergyó“ említésekor 
megkérdeni: „ismeri tán valaki?“ (A 
történelmi hűség kedvéért kénytelenek vagyunk 
beismerni, hogy a főispáni székből elhangzott 
smoncát három halk „nem“ honorálta.)

A bejelentés módjából különben arra kell 
következtetnünk, hogy nem a helyreigazított 
kitételek irányították a Károlyi-párti főispánt 
tettében. Inkább a „Gyergyó“ cikkeiben foglalt 
keserű igazságok hozhatták ki annyira sodrából, 
hogy megfeledkezzék a főispáni szék iránt tar
tozó komolyságról.

Vármegyei közgyűlés-
Csikvármegye törvényhatósági bizottsága 

f. hó 21-én rendes közgyűlést tartott.
A közgyűlés külső képe mutatta, hogy 

fontos tárgyak kerülnek napirendre, mert a 
rendes körülmények között elég nagy közgyűlési 
terem majdnem szűknek bizonyult a szokatlan 
számban felgyülekezett bizottsági tagok befo
gadására. Különösen a gyergyói részek törvény
hatósági tagjai jelentek meg csekély kivétellel, 
csaknem teljes számban.

A vármegye főispánja tiz órakor nyitotta 
meg a gyűlést. Megnyitójában nagyjában ismé
telte a novemberi közgyűlésen a hadikárokiól 
elmondottakat ; ismertette a hadikársegélyző 
bizottságok működését; kijelentette, hogy ezek 
a bizottságok működésüket befejezték, a kimu
tatások a kormánybiztoshoz már felterjesztettek 
és kilátásba helyezte, hogy a hadikársegélyek 
már február hó folyamán kifizetésre kerülnek.

A megnyitó után Szász Lajos várme
gyei főjegyző póttárgysorozatot jelentett be, 
mely terjedelmével bátran vetekedhetett a rendes 
tárgysorozattal

A szentesített törvények kihirdetése és a 
virilis névjegyzék bemutatása után sor került 
az árvaszéki elnök, a kászonalcsiki főszolgabíró 
választására és ezen választások következtében 
megüresedendő állások betöltésére.

A közgyűlés által kiküldött jelölő bizottság 
az árvaszéki elnöki állásra dr. Élthes Gyulát 
és Csiszer Imrét, a kászonalcsiki főszolgabírói 
állásia Gábor Jánost, Erőss Józsefet és Well
man Gézát jelölte.

Névszerinti szavazással árvaszéki elnöknek 
megválasztatott dr. E 11 h e s Gyula 85 szava
zattal a Csiszer Imrére beadott 26 szavazattal 
szemben. Kászonalcsiki főszolgabíró Wellman 
Géza lett 88 szavazattal, míg Erőss Józsefre 
24, Gábor Jánosra 14 szavazat esett. Gábor 
János kászonalcsiki szolgabiró ezidőszerint orosz 
hadifogságban van. Nem hisszük, hogy fogságát 
enyhítené a tudtán és akaratán kivül ért ku
darc, melyet a jelölését erőltető főispánnak kö
szönhet.

A többi állás betöltése közfelkiáltással 
történt. Arvaszéki ülnök Domokos Sándor, vár
megyei aljegyző Kovács Árpád, szolgabiró dr. 
Tamás János, dr. Sipos Lázár és Szemere 
László lett.

A megválasztott tisztviselők a közgyűlés 
szine előtt nyomban letették a hivatalos esküt.

A központi választmányban megüresedett 
helyre dr. Tódor Béla, a közigazgatási bizott
ságba dr. Balás Elek, Bálint Lajos, Orbán Já
nos, Páll Gábor és Szabó György választat
tak meg.

Majd megválasztotta a közgyűlés a hadi

segélyek felemelését felülbíráló felszólamlás 
bizottságot.

Hosszabb időt vett igénybe a vármegyei 
alispán terjedelmes jelentésének felolvasása A 
jelentés a vármegye közélelmezéséről számol be 
a háború kitörésétől az 1915. október végéig 
terjedő időről.

Az alispán jelentése kapcsán a közgyűlés 
kimondotta,Jhogy a szolgabirói hivatalok, városok 
és a községi elöljáróságok kötelesek a közélel
mezésről számadásaikat negyven nap alatt a 
központhoz beterjeszteni ; a beterjesztett szám
adások alapján és segítségével vizsgáltassanak 
felül további negyven nap alatt a központ élel
mezési számadásai. Végül elhatározta a köz- 
gyülé-', hogy a Romániából beszerzett vágó
marhákról is részletes jelentés teendő.

A gyermek és csecsemő védelemről szóló 
rendelet felolvasása alkalmával a közgyűlés 
tudomásul vette, hogy a rendeletben lefektetett 
jóléti intézményekben Csikvármegye a legelsők 
kőzett fog részesülni.

Szabó György indiiványa Gyergyóvár- 
megye megalakilása tárgyában az állandó vá
lasztmány javaslata ellenében, mely az indit- 
ványt magáévá tette, felszólalásra késztette 
Ujfalusy Jenő Csíkszeredái polgármester és 
Vitos Pál ügyvéd, bizottsági tagokat. Talán 
felesleges is említenünk, hogy mindkettő az 
indítvány ellen beszélt, anélkül azonban, hogy 
Gyergyó elválasi törekvését a legkisebb érvvel 
is ellensúlyozhatták volna.

A javaslat mellett Szabó György kér. 
esperes, biz. tag szólalt fel és talpraesett beszéd
ben érvelt az elválás érdekében.

Még Ferenczy István biz. tag szólalt 
fel a javaslat mel'ett, eloszlatva a javaslat el
lenzőinek vagyonjogi aggodalmait.

Ezután szavazásra került a sor. Miután 
az inditványt tevő Szabó György főesperes 
hozzájárult az állandó választmány határoza
tához, a közgyűlés óriási többséggel elfogadta 
az állandó választmány határozatát. A közgyűlés 
Gyergyó különválásának elhatározását dörgő 
éljenzéssel fogadta.

Az állandó választmány határozata annyi
ban tér el Szabó György és társai indítvá
nyától, hogy nem teszi magáévá az indítvány 
indokolását ; egyebekben elfogadja azt és pár- 
tolólag terjeszti fel a kormányhoz.

Érdekes, egjutfal jellemző tárgya volt a 
közgyűlésnek a póttárgysoiozatnak ama pontja, 
mely az ellenséges betörés folytán épületeikben 
károsult lakosság részére 200.000 korona segélyt 
óhajtott juttatni a magánjavak jövedelméből.

Az állandó választmány javaslata szerint 
ebből az összegből Csíkszereda városnak 150.000, 
a vármegye összes többi részének 50.000 korona 
jutott volna. Elismerjük, hogy Csíkszereda óriási 
kárt szenvedett, amennyiben épületeinek egy 
része tűzvész által megsemmmisült ; evvel szem
ben azonban utalnunk kell arra, hogy a gyer
gyói részekben Gyergyótölgyes község teljesen 
elpusztult

Csíkszereda evvel az elosztással sem volt 
megelégedve ; a város polgármestere erre vo
natkozó felszólalásában keveselte a felajánlott 
150.000 koronát. Beszédéb n kifejtette, hogy a 
város lakossága részére nem kér támogatást, 
kéri azonban, hogy a közgyűlés Csíkszereda 
város részére 500 000 koronát szavazzon meg, 
mely összeget teljes egészében a város csator
názására kívánja fordítani.

A közgyűlés az inditványt 23 szavazattal 
14 ellenében elvetette és e pont további el
intézésére bizottságot küldött ki.

Úgy a fő-, mint póttárgysorozat többi 
pontját az állandó választmány határozatai sze
rint fogadta el a közgyűlés.

A közgyűlés este hat óra után ért véget.
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Károlyi Imre gróf levele.
A vajúdó kormányválság és a breszt-li- 

towszki béketárgyalások érdekességei mellé a 
mult héten egy uj téma került, mely a fővárosi 
sajtót arra késztette, hogy a nagy papirinség 
mellett is hasábokon át foglalkozzék vele. Ez 
Károlyi Imre grófnak az „Az Ujság“-hoz inté
zett következő levele :

Igen tisztelt Szerkesztő ur !
Az Újság mai számának első lapja szűzies 

fehérségben tárul az olvasó elé. Alig hinném, 
hogy akár a Rovás-nak, akár a betiltott vezér
cikknek tartalma a hadiérdekkel ellenkezett 
volna, vagy hazafia tlan irányú lett volna. Te
kintve „Az Újság“ szerkesztőségének érett, jó
zan, izig-vérigmagyaros gondolkodásmódját: ezt 
föltételezni is képtelenség.

A „demokrata“ kormánynak cenzúrázó 
közegei nyilván kétféle mértéket alkalmaznak, 
mert, sajnos, mit látunk úgyszólván naponta ? 
Népcsaló frázisaikat, haza- és nemzetellenes 
förmedvényeiket, ellenségeinket több-kevesebb 
óvatossággal a sorok közt dicsérgető hízelkedé- 
seiket, bámulatraméltóan nagy szövetségesünk
nek undok és gyáva ócsárlását, piszkolását, a 
magyar népre való nevetségesen hazug hivat
kozásaikat jóformán zavartalanul közölhetik az 
internacionálista, szociálista, anarchista sajtó
termékek ; a leplezetlenül nemzetellenes ele
mek, a magyar népet csak a pesti utca köve
zetéről ismerők lapja; valamint lapjai egy min 
den felelősségérzés, minden lelkiismeretesség és 
minden jóhiszeműség híjában levő szélhámos po
litikai kalandornak, a mindnyájunk által 
hőn óhajtott béke lehetőségét az 
ellenségeinkkel való kacérkodás 
által elodázó félhazaárulónak, a ki elveit 
csak hazug szájával hirdeti, de saját magára 
nem vonatkoztatja, 40000 holdas uradalmát és 
Budapest városának legnagyobb magánpalotá
ját nyugodtan élvezi, tisztességes régi családi 
nevét meggyalázza és saját fészkébe belérondit.

Azt kérdezem sok más, magyarosan és 
nem internacionálisan érző és gondolkodó 
honfitársam nevében ezen haza- és nemzetelle
nes irányzat látszólagos vezetőjétől és főprotek- 
torától, Károlyi Mihály gróftól: Quousque tan 
dem abutere Catilina patientia nostra ?

Kiváló tisztelettel
Gróf Károlyi Imre s. k.

Károlyi Mihály gróf, a függetlenségi 
és 48-zs párt elnöke, a „Politikai Híradó“ utján 
nyilatkozott a levélre. Válaszában, némely ere
deti durvaságán kívül, csupa rég elkoptatott 
közhelyet használ. Só, választási kassza, jogtalan 
tantiémek, s hasonlóak. Mellette^ panaszkodik 
Károlyi Imre támadásának durva (!) hangja 
ellen. Végül saját harctéri érdemeinek méltatása 
mellett evvel fejezi be :

„Ez alatt (mig ő a harctéren életét és 
vérét áldozta a hazáért) Károlyi Imre gróf, mint 
a Magyar Bank elnöke, szállított a hadseregnek 
és a hadseregszállitásból eredő busás jövedel
meket élvezte. ítéljen a közvélemény, melyik 
Károlyi vált becsületére nemzetségének ? Az-e, 
aki 
bői

sok

vérből jogot akart a népnek, vagy aki vér
aranyat szerez — magának ?“

Az. aki a munkásságot sztrájkra izgatva 
milliós kárt csinált az országnak, semmi 

esetre sem.

A háború.
E héten csak tengereken volt harci tevé

kenység, amennyiben tengeralattjáróink egymás
után sülyesztették el az ellenségnek szállító 
kereskedelmi hajókat.

Érdekes hírek érkeznek a román-orosz ha
tárról. Itt nagyobb orosz-román haderők ütköz
tek össze és szövetségesekhez nem méltó buz
galommal verekednek. A román csapatok, úgy 
látszik, túlsúlyban vannak, mivel — ha az ér
kezett híreknek hinni lehet — egy orosz dan
dárt megadásra kényszeritettek.

A bresztlitowszki béke tárgyalásokban szü
net állott be. Troczkijt és társait a hazájukban 
beállott politikai események arra kényszeritet- 
ték, hogy sürgősen Pétervárra utazzanak. Itt 

ugyanis az ellenpárt az alkotmányozó gyűlés 
okozta zavarosban halászva szeretné a bolsevi- 
kiek uralmát megingatni.

A béketárgyalásokról Czernin gróf kül
ügyminiszter az osztrák delegáció csütörtöki 
ülésén érdekes közléseket tett. Türelemre intette 
azokat, akik a tárgyalások folyását túlságos las
súnak találják.

A beketárgyalások lassan folynak ugyan 
és sokáig tartanak, hiszen lehetetlen, ahol ilyen 
nagy fontosságú kérdésekről tárgyalnak, ne le
gyenek nézeteltérések, melyeket el kell oszlatni, 
s melyek eloszlatása időt vesz igénybe. A béke
tárgyalások alapja, hogy egyetlen négyszögkilo
métert és egy fillért sem követelünk Oroszor
szágtól s ezen az alapon, bármily kormányvál
tozás jöjjön is Oroszországban létre, békét lehet 
kötni.

A tárgyalások lassú folyásának ezenkívül 
legfőbb oka Oroszország szétdarabolhága. Mert 
nemcsak a Pétervárról kormányzott Oroszország
gal kell békét kötnünk, hanem kívüle Ukrajná
val, Finnországgal és a Kaukázussal is, s e két 
utóbbi állam a békekonferencián még csak kép
viselve sincs. Ukrajnával való megegyezésünk 
nemsokára meglesz, azonban ez állammal is 
nehézségeink vannak, nem ugyan a tisztázandó 
kérdések dolgában, hanem, hogy kivel tárgyal 
junk tulajdonképpen. Eddig Ukrainát a racla 
megbízottai képviselték, most pedig jelentések 
érkeztek, hogy a rada nem képviseli az egész 
országot, és ezért az ukrán munkás, katona és 
paraszttanács a maguk nevében is küldtek kö
veteket a béketárgyalásokra. E követek most a 
központi hatalmak közbenjárását kérik az Uk 
raina és az orosz köztársaság közt folyó béke- 
tárgyalásoknál E kívánságnak, minthogy Orosz
ország belügyeibe nem avatkozhatunk, termé 
szetszerüleg nem tehetünk eleget.

Ez azonban az utolsó akadály. Ausztria és 
Ukraina között a határt a régi galíciai határ 
fogja alkotni, Lengyelország pedig befolyásolás 
nélkül szabadon fogja választani sorsát.

Jelentékenyebb nézeteltérés van a németek 
és oroszok közt. A németek által megszállt 
orosz tartományok népessége ugyanis nagyobb 
részben kijelentette, hogy Németországhoz kíván 
tartozni. E jogot az oroszok nem is vonják 
kétségbe, csak azt akarják, — nehogy pressziót 
fejtsen ki — a német katonaság a szavazás 
előtt hagyja el a területet, amibe a németek, 
tekintetbevéve a kiürített területen minden bi
zonnyal beálló anarchiát, nem mehetnek bele. 

Ha megkötöttük az orosz különbékét, az 
általános béke sem késhet soká. Nem jön meg 
napok alatt, de el nem maradhat. Amennyiben 
szövetségesei magukévá teszik Wilson elnök 
által közzéadott békefeltételekej a békének je
lentékenyebb elvi akadálya nincs.

Ezután ismét az orosz békérő1 beszélt. Az 
orosz köztársasággal megkötendő béke gazdasági 
helyzetünkre azonnali hatással mm lehetne, 
mert oly árucikk, amit onnan importálni lehetne, 
nincsen. Egész más a helyzet Ukrajnával szem
ben Ukr< niának gazdag élelmiszerraktárai van 
nak, melyekből bizonyára átad majd nekünk. 
Ezért sem lehet siettetni a békét, mert nem 
vagyunk olyan helyzetben, hogy okvetlen m a 
kelljen békét kötnünk : inkább kössünk holnap 
jó, mint ma rossz békét, gazdasági előnyök 
nélkül.

A bécsi és pesti sztrájkolóknak a külügy
miniszternek eljárásukról mondott szavait kívülről 
meg kellene tanulnick. Szószerint ezeket mondta :

Ha a mögöttes országrészekben sztrájkokat 
rendeznek, circulus viciosusban mozognak. A 
sztrájkok fokozzák és kiélesitik az említett vál
ságokat és megnehizitik az élelmiszerek és a 
kőszén szállítását. A sztrájkolok a saját húsúkba 
vágnak és mindazok, akik azt hiszik, hogy 
ilyen eszközökkel siettetni lehet a békekötést, 
rettenetesen fognak csalódni Bizonyos emberek 
azt hiresztelik a monarchiában, hogy a kormány 
nem áll távol a mostani sztrájkoktól. Rábízom 
ezekre az emberekre, hoN vaiaszansak : gonosz 
rágalmazóknak, vagy bolondnak tartsuk-e őket.

Ezután bizalmi kérdést vetett föl s a de
legáció örömmel szavazott neki bizalmat.

— Felmertés. Széli József erdélyrészi m. 
kir. kormánybiztos városunk polgármesterét 
kormánybiztosi megbízotti tisztétől az alábbi 
meleghangú leirattal felmentette :

Nagyságos Orel Dezső urnák, 
polgármester, kormánybiztosi megbízott

Gyergyószentmiklós.
Polgármester urat kormánybiztosi meg

bízotti tisztétől — minthogy a hadihelyzet 
megváltozása ezen megbízatás további fentar- 
tását már szükségtelenné teszi — felmentem.

Egyben Polgármester urnák ezen minő
ségben kifejtett ügybuzgó, kiválóan tapintatos 
és eredményes tevékenységéért elismerésemet 
és köszönetemet fejezem ki

Széli.
Orel Dezső polgármester 1916 október 17. 

óta teljesítette a kormánybiztosi megbízott sok 
fáradsággal járó és nagy körültekintést igénylő 
feladatát. Hogy e nehéz időkben miként sikerült 
a sokszor ellentétes érdekeket kiegyenlítenie és 
a megbízatással járó kötelességeket teljesítenie, 
erről a legbeszédesebb okirat a fentebb szó
szerint közölt felmentési leirat.

— Kitüntetések járásbíróságunknál. A 
király a háborúval kapcsolatban teljesített buzgó 
és különösen hasznos szolgálataik elismeréséül 
Paraszkay Gyula vezető kir. járásbirónak a 
II. oszt., Józsa József telekkönyvvezetőnek 
pedig a 111 oszt, polgári hadi érdemkeresztet 
adományozta.

— Jótékony adomány. Keller Izrael 
gyergyószentmiklósi lakos a város pénztárába a 
Gyergyói árvaház javára 100 koronát fizetett 
be. A nemes tett önmagát dicséri.

— Közgyűlés. A „Gyergyói Scdagógiai 
társaság a helybeli latin szertartásu róm. kath. 
plébánia-hivatal helyiségében f hó 31-én (csü
törtökön) délután 2 órakor tartja alakuló köz
gyűlését, melyre az összes gyergyói tan- és 
nevelőintézetek tantestületeit és az érdeklődőket 
ezúton is meghívja : Lovag G. F e h r e n t h e i 1 
Henrik állami főgimnáziumi igazgató.

— Tea-estély. Az Országos Vöröskereszt- 
Egylet gyergyószentmiklósi fiókja február 9-én 
a Szilágyi-szálloda termeiben tánccal egybekö
tött tea estélyt rendez, melyre a meghívókat már 
a napokban szétküldik. Értesülésünk szerint az 
egylet választmánya minden lehetőt elkövet, 
hogy a közönségnek egy élvezetes estét szerez
zen, és többek között szerződtette erre az es
télyre a marosvásárhelyi első cigán-zenekart is. 
Beléptidij személyjegy 6 korona, családjegy 15 
korona és az egész jövedelem — beleértve a 
fe lefizetéseket is — a Vöröskereszt-Egylet jó
tékony Célja iá lesz fordítva.

— Ugyan bizon miért akar Gyergyó 
külön váini ? Az utolsó törvényhatósági köz
gyűlésen hallottuk ezt a kérdést. Hát erre maga 
a gyűlés alaposan megfelelt. A tárgysorozat 
simán le lett tárgyalva s midőn már a törvény
hatósági tagok távozni készültek és részint tá
voztak is, póttárgysorozat rendén került tárgya
lásra egy ártatlan kis ügy. Csíkszereda részére 
lett volna a megye vagyonából egy fél millíócska 
megszavazandó. Vétlenségből az ártatlan kérdés 
azonban lelett szavazva. Azért akarunk elválni, 
hogy ilyen apró kéréseket szereteti testvéreink 
ne legyenek kénytelenek póttárgysorozatba buj
tatni, hanem azt nyiltan hozhassák tárgyalásra 
és szavaztassák meg, anélkül, hogy az idegen 
Gyergyószentmiklósnak is kénytelenek lennének 
egy pár koronát juttatni.

— A katona tanulók bevonulása. A vallás- 
és közoktatásügyi miniszter újabb rendelete 
szerint a gimnáziumok és reáliskolák V., VL, 
valamint a tanítóképző intézetek és a kereske
delmi iskolák alsó osztályainak tanulói, kik a 
népfelkelési szemlén alkalmasnak találtattak, 
nem február 6-án, hanem csak március 15 én 
kötelesek katonai szolgálatra bevonulni. Ezek 
a tanulók március 9-éig kötelesek iskolába járni 
s akkor minden vizsgálat nélkül kikapják az 
osztályukról szóló bizonyítványt.

— Tenyészkocák a városnak. A városi 
tanács Nagyváradon 50 darab faj kocát vásárolt 
szétosztás végett. A sertések élősúlyban Nagy
váradon kilónként 8 K 30 
a leszállítás folytán 9—9 
hetnek itt heiytt.

— A gyalogjárdák 

fillérbe kerülnek és 
K 20 fillérbe kerül-

síkossága könnyen
végzetessé válható balesetet idézhetnek elő. A 
rendőrhatóság a bajok megelőzése végett szigorú 
büntetés terhe alatt kötelezi a lakosságot, hogy 
a telkük előtt elvonuló síkos járdákat hamuval, 
fürészporral vagy homokkal hintezzék meg.

Lap tulajdonos és kiadó :
Sándory Mihály Gyergyószentmiklós.

Nyomatott Sándory Mihály könyvnyomdájában Gyergyószentmiklóson, 1918.


